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حمل و نقل4
اخبار حمل  ونقل

افزایش ۶۰ درصدی پروازهای بین المللی در تیرماه
مدیر کل روابط  عمومی شــرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران از رشد ۶۰ درصدی پروازهای بین المللی »هما« در تیرماه 
خبر داد و گفت: تیر ماه امســال ۱۰ هزار و ۸۱۷ مسافر با ۲۱۱ 
پرواز »هما« در پروازهای بین المللی جابه جا شده اند.به گزارش 
اقتصادسرآمد به نقل از ایرنا، حسین جهانی اظهار داشت: در پی 
شیوع ویروس کووید ۱۹ در دنیا و رعایت پروتکل های بهداشتی، 
ممنوعیت هایی برای ورود مسافر به مقاصد پروازهای بین المللی 
»هما« از سوی سازمان هواپیمایی این کشورها  اعمال شد که 
در نتیجه، پروازهای شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
به مقاصد بین المللی تا اطلاع ثانوی لغو شــود.وی ادامه داد: با 
سپری شدن چند ماه و انجام پروازهای فوق العاده »هما«  برای 
بازگرداندن هموطنان مقیم، سرانجام مجوز پروازهای برنامه ای 
هما به مقاصد لندن، پاریس، آمســتردام، میلان، منچســتر، 
مادرید، وین و دبی صادر شــد و افزایش تقاضای مسافرت برای 
هموطنان دارای شرایط سفر این مقاصد به همراه داشت.مدیرکل 
روابط عمومی ایران ایر، گفت: بر این اســاس در تیرماه امسال، 

تعداد پروازهای بین المللی هما رشد ۶۰ درصدی داشته است.

 ۶ بیمارستان جدید تا پایان دولت
 به بهره برداری می رسد

وزیر راه و شهرســازی از تجهیز و بهره برداری از ۶ بیمارستان 
دیگر، حداکثر تا پایــان دولت دوازدهم خبــر داد. به گزارش 
اقتصادسرآمد، محمد اســلامی  در جریان مراسم بهره برداری 
از طرح های ملی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
به صورت ویدئــو کنفرانس با حضور رئیس جمهــوری، افزود: 
این بیمارستان ها در شهرســتان های تربیت حیدریه، جهرم، 
گچساران، مهدی شهر ســمنان، تکاب و خمین به بهره برداری 
خواهند رســید.وی بیــان  کرد: امــروز چهار بیمارســتان در 
شهرستان های لنگرود، سراوان، زرند و تویسرکان با تجهیزات و 
مشخصات روز تحویل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

شده است.

مسکن مهر نیمه تمام به ۵۰ هزار واحد رسید
در شــرایطی که تا پایان ســال ۱۳۹۵ بالغ بر ۲۷۰ هزار واحد 
مســکن مهر نیمه تمام بود هم اکنون این تعــداد به ۵۰ هزار 
واحد رسیده است. به گزارش اقتصادســرآمد، بر اساس اعلام 
مسئولان حدود ۵۰ هزار واحد مسکن مهر نیمه تمام به استثنای 
واحدهایی که دارای مشــکلات حقوقی هســتند وجود دارد. 
اسفند ماه ۱۳۹۵ قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن 
مهر گفته بود که تعداد واحدهای نیمه تمام مســکن مهر ۲۷۰ 
هزار واحد است. ۱۷ خرداد ماه امسال وزیر راه و شهرسازی این 
تعداد را ۶۶ هزار واحد و قائم مقام او ۱۰ شــهریورماه واحدهای 
نیمه کاره مهر را ۶۰ هزار واحد اعــلام کرده بود. بنابراین از ۱۷ 
خردادماه تاکنون ۱۶ هزار واحد تکمیل شده است.البته آمار و 
ارقام نشــان می دهد ۳۱۱ هزار و ۹۰۰ واحد مسکن مهر غالباً 
دارای پیشرفت فیزیکی مناسبی هستند و هنوز تحویل نشده که 
علت اصلی آن به ضعف دســتگاه های خدمات رسان در تامین 
انشعابات  مربوط می شود.از سال ۱۳۸۶ تاکنون ۲ میلیون و ۳۶۸ 
هزار و ۸۶۸ واحد مسکن مهر تعریف شده است. البته آمار بانک 
مسکن از سال ۱۳۸۸ تا کنون از تامین اعتبار ۲ میلیون و ۳۷۱ 

هزار و ۵۴۱ واحد حکایت دارد.

ورود نهمین کشتی گندم ترانزیتی به بندر شهید بهشتی چابهار
مدیر کل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان از ورود نهمین کشتی حامل محموله گندم ترانزیتی اهدایی دولت هند به افغانستان، به بندر شهید بهشتی چابهار 
خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، بهروز آقایی از پهلوگیری نهمین کشتی حامل محموله گندم ترانزیتی هند به افغانستان به بندر شهید بهشتی چابهار خبر داد و 
افزود: این کشتی حامل ۴۰۱ دستگاه کانتینر به وزن تقریبی ۱۰ هزار تن است که )عصر چهارشنبه ۲۶ شهریور( وارد بندر شهید بهشتی چابهار شد.مدیرکل بنادر 
و دریانوردی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه این نهمین محموله از ۷۵ هزار تن گندم اهدایی دولت هند به افغانستان است افزود: هم اکنون عملیات تخلیه این 
محموله در حال انجام است که پس از انجام تشــریفات اداری و گمرکی از طریق کریدور ترانزیتی منتهی به مرز میلک جهت توزیع در ولایات مختلف افغانستان 

ارسال خواهد شد.

نگاه

 معاون وزیر:بازار اجاره مسکن
 را سامان دادیم!

معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی گفت: همانطور که توانستیم 
بازار اجاره مسکن را ســاماندهی کنیم، پیشنهاداتی 
هم در خصوص ساماندهی بازار خرید و فروش مسکن 
داریم.به گزارش اقتصادســرآمد، محمود محمودزاده 
درباره سرنوشــت عرضه مســکن در بــورس اظهار 
داشــت: بورس املاک، بحثی بود کــه وزارت اقتصاد 
آن را پیگیــری می کند و وزارت راه و شهرســازی در 
آن نه موضــع مدیریتی دارد نه موضــع محوری؛ اما 
آنچه درباره ارتباط مســکن و بــورس را وزارت راه و 
شهرسازی پیگیری می کند، موضوع صندوق های زمین 
و ساختمان است.وی در خصوص صندوق های زمین و 
ساختمان تصریح کرد: اصلاح آئین نامه اجرایی قانون 
صندوق های سرمایه گذاری زمین و ساختمان، ذیل 
قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن را 
از هیئت وزیران اخذ کرده ایم؛ در حال حاضر در حال 
به روز رسانی مطالعات آن هستیم تا بتوانیم آن را پیاده 
ســازی کنیم؛ هدف از اجرای قانون صندوق سرمایه 
گذاری زمین و ساختمان، کمک به تولید انبوه و عرضه 
بالای مسکن و پروژه های خدماتی مکمل مسکن است.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی درباره 
عرضه زمین متعلق به این وزارت خانه واقع در شــهر 
جدید پردیس که ماه گذشته در بورس کالا عرضه شد، 
افزود: قرار است دستگاه هایی که زمین مازاد دارند و آن 
را برای فروش عرضه کنند، برای آنکه حراج این اراضی 
در رقابتی شفاف رخ دهد، به بورس کالا می آید. این نوع 
عرضه قرار است جایگزین فروش حراج و مزایده شود 
که قبلًا در روزنامه های آگهی می شد. وی درباره نقش 
دولت و وزارت راه و شهرسازی در کنترل بازار مسکن 
و گرانی های اخیر این بخش گفت: موضوع مســکن 
یک موضوع چند متغیره و چند بعدی است؛ هیچ گاه 
نمی توان بازار مســکن را با یک روش مدیریت کرد؛ 
مثلًا صرفاً با افزایش تولید مسکن نمی توان مشکلات 
موجود در این بازار را رفع کرد؛ یا اینکه صرفاً با سخت 
گیری های نظام مالیاتی نمی توان بازار را کنترل کرد، 
بلکه باید مجموعه اقداماتی برای کنترل بازار مسکن 
در پیش گرفت.محمودزاده به اقدامــات وزارت راه و 
شهرســازی در حوزه بازار اجاره مســکن در تابستان 
امسال اشاره و تأکید کرد: ارزیابی های ما نشان می دهد 
این برنامه ها قابل قبول بوده و توانست بازار را کنترل 
کند؛ به همین منوال، در حوزه خرید و فروش مسکن 
هم ما پیشــنهاداتی را ارائه دادیم؛ اگر آنها هم مصوب 
شــود، تا حدود زیادی می توانیم بازار خرید و فروش 
مســکن را هم کنترل کنیم؛ البته بایــد این را هم در 
نظر داشت که بازار مســکن، یک بازار ترکیبی است 
و از متغیرهای مختلف نقش پذیــری دارد.وی ادامه 
داد: یکی از اثرگذارترین موضوعات بر بازار مســکن، 
بازارهای رقیب و موازی مسکن است؛ چون به اشتباه در 
فرهنگ ما، بخش مسکن و ملک، همواره یک پس انداز 
بوده اســت؛ هر رکودی که در بازارهای دیگر به وجود 
می آید، سرریز آن بلافاصله وارد بازار مسکن می شود؛ 
این یک واقعیت است و تکرارهایی که برای این اتفاق 
در سالهای پس از انقلاب رخ داده، می تواند بگوید که 
دقیقاً بعد از هر آرامش نسبی در سایر بازارها، سرریز 
آن وارد بازار مسکن می شود و مجدداً پس از مدتی این 
چرخه تکرار می شود.معاون وزیر راه و شهرسازی درباره 
تأثیر کمبود عرضه مسکن بر گرانی های اخیر این بازار 
یادآور شد: با توجه به اینکه در تهران دیگر زمینی تحت 
مالکیت دولت وجود ندارد تا با افزایش تولید، به کنترل 
قیمت ها کمک کنیم، این اتفــاق در حال رخ دادن در 
شهرهای جدید پیرامونی پایتخت در زمینه ساخت و 
ساز انبوه مسکن اســت.وی افزود: در حال حاضر ریل 
طرح اقدام ملی مسکن و دیگر پروژه های مسکنی که 
در حال اجرا هستند، هم در شــهرهای جدید اطراف 
تهران و هم شهرستان های اســتان تهران، عدد قابل 
ملاحظه ای از مسکن در دست ساخت است؛ سیاست 
شهرسازی ما این است که کلانشهرهایمان را توسعه 
ندهیم؛ چون در غیر این صــورت، نقطه توقف ندارد 
و ما هر چه قدر کلانشــهرها را توســعه دهیم، باز هم 
تقاضای جدید برای ساخت مسکن در آنها وجود دارد.

دبیر شورای عالی مسکن درباره آخرین وضعیت لایحه 
مالیات بر عایدی سرمایه نیز گفت: مسئولیت تهیه این 
لایحه بر عهده وزارت اقتصاد است و مراحل نهایی خود 
را در کمیسیون اقتصاد دولت می گذراند؛ پس از آن به 

صحن دولت آمده و نهایتاً به مجلس ارسال می شود.
وی در خصوص اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
و وظایفی که قانون در زمینه اجرای این قانون بر عهده 
دولت گذاشته است، اظهار داشت: هم ماده ۵۴ مکرر 
قانون مالیات های مستقیم )مالیت بر خانه های خالی( و 
هم ماده ۱۵ قانون ساماندهی و حمایت از تولید مسکن 
مبنی بر اخذ مالیات از زمین های خالی را وزارت راه و 
شهرسازی در دست اجرا دارد؛ با پیگیری این دو ماده 
قانونی می توانیم بحث سرمایه گذاری در بخش مسکن 

را هدفمند کنیم.

گــروه راه و مســکن- ه گفتــه 
محمد اســلامی حــدود ۲۳۰۰ 
میلیاردتومان از اعتبارات کرونا برای بخش 
حمل و نقــل به ایرلاین ها و شــرکت های 
ریلی اختصاص یافتــه و هم اکنون عملکرد 
۲۳۰۰  میلیاردتومان کمتــر از ۳۰ درصد 
است.       همه ایرلاین ها نتوانستند تسهیلات 
مذکور را دریافــت کنند و در حــال انجام 
تشریفات بانکی هستند تا بتوانند تضامین 
خود را به بانک ارایه دهند و تســهیلات را 
دریافت کنند.اســلامی تاکید کرد: در ایام 
کرونا برای ما مهم است که ایرلاین ها تعدیل 
نیرو انجام ندهند و بتوانند پشتیبانی فنی از 
ناوگان انجام دهند. بــه دنبال آن بودیم که 
بتوانند از تسهیلات صندوق توسعه ملی برای 
توسعه ناوگان آنها مبالغی در اختیار آنها قرار 
بگیرد. بر این اســاس برای جبران مشکالت 
ایرلاین ها، بسته حمایتی ۸ هزار میلیاردی 
به بخش حمل و نقل که فروردین ماه امسال 
به تصویب هیات دولت رســید، خرداد ماه 
امسال بخشــی از آن به شرکت های حمل و 
نقل ریلی تعلق می گیرد، نزدیک ۳ میلیارد 
آن نیز قرار است به بخش هوایی اختصاص 
یابد اما هنوز رقم دقیــق اختصاص یافته به 
شرکت های هواپیمایی متضرر اعلام نشده 

است.
به گزارش اقتصادسرآمد، در این خصوص، 
سخنگوی سابق سازمان هواپیمایی کشوری 
گفت: تمامی شــرکت های هواپیمایی فعال 
برای دریافت وام کرونایی نیمه دوم خرداد 

ماه به بانک های عامل معرفی می شوند.

رضا جعفرزاده در خصوص آخرین وضعیت 
تخصیص بســته حمایتی دولــت به بخش 
حمل و نقل، اظهارداشــت: این وام ســهم 
آن دسته از شــرکت های هواپیمایی است 
که به دلیل شــیوع ویروس کرونا پروازهای 
آنها متوقف شــده است و مشمول ضررهای 
مالی شده اند.وی در خصوص چرایی تاخیر 
در معرفی ایرلاین ها به بانک های عامل نیز 
گفت: درحال تدارک مقدمات بودیم، ابتدا 
باید ســازمان هواپیمایی میزان خسارت به 
شرکت های هواپیمایی را به وزارت راه اعلام 
می کرد که این کار انجام شد و وزارتخانه راه 
و شهرســازی نیز باید موافقت دولت برای 

دریافت این سهم مالی را اخذ می کرد.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری یادآور 
شد: اکنون دولت اعتبار مشخصی برای بخش 

حمل و نقل هوایی در نظر گرفته اســت و به 
مرحله معرفی شرکت های هواپیمایی فعال 
به بانک رســیده تا خسارت های کرونایی به 

ایرلاین ها جبران شود.
جعفرزاده در ایــن گفت و گو توضیحی نداد 
که نحوه  انتخــاب و معرفــی ایرلاین ها به 
بانک ها چگونه اســت.وی همچنین بدون 
ذکر نام ایرلاین هایی که مشــمول دریافت 
بســته حمایتی می شــوند، دربــاره زمان 
واریز این وام پیش بینی کــرد که به زودی 
به حســاب شــرکت های هواپیمایی واریز 
خواهد شد.اکنون، دبیر انجمن  شرکت های 
هواپیمایــی می گویــد: هنوز تســهیلات 
کرونایی شــرکت های هواپیمایی در گیر و 
دار شــرایط عجیب و غریب بانکی است که 
برای وثایــق بانکی بایــد میلیاردها تومان 

خرج کنند.
مقصود اســعدی ســامانی - دبیــر انجمن  
شرکت های هواپیمایی - در این باره به ایسنا 
گفت: با وجود گذشت ماه ها هنوز تسهیلات 
کرونایی به شرکت های هواپیمایی پرداخت 
نشده است و ایرلاین ها همچنان در گیر و دار 
بانک ها و شرایط عجیب و غریب شان هستند.
وی افزود: بانک های عامل به شــرکت های 
هواپیمایی اعلام کرده اند که اگر قرار اســت 
هواپیماها ضمانت وام های آن ها باشــد باید 
در محضر به صورت رســمی ثبت شــود و 
هزینه ثبت هواپیماها به ازای هر فروند ۱.۵ 
میلیارد تومان است.دبیر انجمن  شرکت های 
هواپیمایی گفــت: این در حالی اســت که 
هواپیماهــای تخت مالکیــت ایرلاین های 
داخلی در ســازمان هواپیمایی کشــوری 
ثبت می شــوند و نقل و انتقال آن ها نیز در 
سازمان انجام می  شود. بنابراین و با توجه به 
این قانون بانک ها بهتر است به جای تحمیل 
این هزینه های گزاف به ایرلاین ها از طریق 

سازمان هواپیمایی اقدام کنند.
در پی شــیوع ویروس کرونــا و ضرر و زیان 
هنگفت در حوزه حمل و نقل، ســتاد ملی 
مقابله بــا کرونا تســهیلاتی را برای جبران 
این  خســارت به این بخش و دیگر صنایع و 
مشاغل اختصاص داد و قرار شد تا تسهیلات 
کرونایی به بخش های مختلف حمل و نقل 
از  رانندگان تا حمل و نقل ریلی و هوایی در 
تیر ماه پرداخت شود اما به نظر می رسد این 
وعده برای حوزه هوانوردی محقق نشــده 

 است. 

گزارش »اقتصادسرآمد« از وامی که معلوم نیست فرجامش چه شد!

شرایطمیلیاردیبانکهابرایتسهیلاتکروناییایرلاینها

مشاور رئیس سازمان 
راهــداری و حمــل 
و نقــل جاده ای در نوســازی 
ناوگان اعلام کرد: بســیاری 
ننــدگان و  نتقــادات را از ا
کامیونداران در زمینه نوسازی 
نــاوگان فرســوده، قیمــت، 
کیفیت و غیره به جاست و ما 
هم از برخی شرایط و قیمت ها 
رضایــت نداریم امــا در این 
زمینه مسئولیتی هم بر عهده 

سازمان راهداری نیست.
به گزارش اقتصادســرآمد به 
نقل از ایســنا، صدرالــه بمانا 
دربــاره قیمــت کامیون های 
وارداتی و تولید داخل که مورد انتقاد رانندگان و تشکل های بخش خصوصی قرار گرفته 
اســت، اظهار کرد: ما نیز به عنوان بهره بردار به قیمت  کامیون های وارداتی و تولید داخل 
انتقاد داریم اما مسئولیت قیمت گذاری بر عهده ما نیست وزرات صمت و دیگر دستگاه های 
متولی در این زمینه مسئولیت دارند.وی افزود: درباره کامیون های وارداتی عوارض، مالیات 
بر ارزش افزوده، حقوق و عوارض گمرکی، هزینه شماره گذاری و... خود یکی از اصلی ترین 
عوامل تفاوت قیمت این وسائل نقلیه نسبت به نرخ های جهانی و قیمت آن ها در کشورهای 
همسایه است. از سوی دیگر وقتی سازمان حمایت و وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام 
می کند کالاهای تجــاری پنج درصد زیر قیمت بازار قیمت گذاری می شــوند یعنی بازار 
است که قیمت یک کالای تجاری مانند کامیون را مشخص می کند نه هزینه های مترتب 
بر قیمت تمام شده آن.مشاور رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در نوسازی 
ناوگان ادامه داد: یکی دیگر از دلایل افزایش قیمت کامیون آزاد بودن نرخ ارز و نوسانات 
آن در بازار اســت. تا زمانی که بازار در حوزه تولید داخلی و واردات رقابتی نباشد همین 
وضعیت را داریم.بمانا با بیان اینکه ما نیز به عنوان سازمان راهداری از قیمت های کنونی 
راضی نیستیم، تصریح کرد: دستگاه های نظارتی باید با ابزارهایی که در اختیار دارند سعی 
کنند جلوی برخی سودجویی  ها را بگیرند تا یک دستگاه کامیون که در طرح های نوسازی 
ناوگان یک میلیارد تومان عرضه می شود، همان شرکت در بازار آزاد همان کامیون را به دو 
میلیارد تومان به مردم نفروشد.وی گفت: به حمل ونقل نباید به عنوان یک کالا یا خدمت 
لوکس نگاه کرد چرا که همه کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم توسط همین وسائل نقلیه 
جابه جا می شوند و اگر مشــکلی در این زمینه به وجود بیاید، پیامدهای بسیاری خواهد 
داشت. در این راستا مسئولان و متولیان باید نرخ ارز را برای خرید کامیون تولید داخل یا 
وارداتی مورد بازنگری قرار دهند یا آنکه تسهیلاتی در بازار ارز ایجاد کنند تا قیمت برای 

کامیونداران و رانندگان منطقی تر شود.مشاور رئیس س
ازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: باید دید که هزینه تمام شــده یک دستگاه 
کامیون چقدر است و بر اســاس آن قیمتش را متعادل تر کنند. این مسئله نه تنها سبب 
از بین رفتن قیمت کاذب کامیون می شــود بلکه به نفع مصرف کننــدگان و نهایتا تولید 
کنندگان است چرا که در آن صورت برای دلالان صرفه ای ندارد که به این بازار ورود کنند 

و در نتیجه دستشان از بازار کامیون کوتاه می شود.

اعتراضکامیونداران
برایکامیونهایفرسودهبجاست

واگذاری۵طرحمهمبزرگراهی
بهبخشخصوصی

غفاری گفت: بخش خصوصی احداث و بهره برداری از ۵ طرح بزرگراهی کشــور را از طریق 
مشــارکت با دولت برعهده خواهد گرفت.به گزارش اقتصادسرآمد، امیرمحمود 
غفاری، معاون برنامه ریزی و مدیریت منابع وزارت راه و شهرسازی اظهار کرد: به منظور حضور 

بخش خصوصی در اجرای طرح های عمرانی کشــور، این وزارتخانه پس از تصویب واگذاری 
تعدادی از طرح های بزرگراهی کشور، روز گذشته با واگذاری ۵ طرح مهم بزرگراهی و شریانی 
دیگر کشور موافقت و واگذاری آن ها به بخش خصوصی تصویب شد.وی افزود: تامین مالی این 
طرح ها با توجه به ایجاد ظرفیت قانونی مناسب  و بر اساس بند )۶( تبصره )۱۹( قانون بودجه 
سال ۱۳۹۹ کل کشور صورت می گیرد که بر اساس این ظرفیت قانونی که به پیشنهاد وزارت 
راه و شهرسازی در قانون بودجه  تصویب شد، امکان ارتقاء شبکه جاده ای کشور و متعاقب آن 
تسهیل تردد، کاهش ترافیک، افزایش سهم جابه جایی مسافر و کالا در محور های بزرگراهی با 
مشارکت بخش خصوصی فراهم شده است.غفاری با اشاره به اینکه در جلسه چهارم کارگروه 
واگذاری متشکل از سازمان برنامه و بودجه کشور، وزارت دادگستری، وزارت راه و شهرسازی و 
اتاق بازرگانی صنایع ومعادن و کشاورزی ایران طرح های توجیهی واگذاری این طرح ها بررسی 
و به تصویب رسیده است، بیان کرد: بر اساس این مصوبه به زودی فراخوان شناسایی سرمایه 

گذار طرح های مذکور از طریق رسانه های جمعی منتشر خواهد شد.


